
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران

 دفترچه های بیمه از ۱۵ آذر 
حذف می شود

ش�هروند| دفترچه های بیمه از ۱۵ آذر حذف 
می ش��ود. این خبر را مدیرعامل س��ازمان بیمه 
سلامت ایران اعلام می کند و می گوید: »این طرح 
به صورت آزمایش��ی در چهار بیمارستان کشور 
از ۱۵ آذرماه اجرا می ش��ود.« به گفته انوشیروان 
محس��نی بندپی این بیمارس��تان ها ک��ه از نظر 
الکترونیکی آمادگی اج��رای این طرح را دارند در 
چهار اس��تان مازندران، تهران، فارس و اصفهان 

قرار دارند. 
او ادامه می دهد: »در تهران، بیمارس��تان قلب 
مجری این طرح است، بر این اساس مردم هنگام 
مراجعه به این بیمارستان کدملی خود را به جای 
دفترچه بیمه ارایه می دهند، به این صورت نقاط 
قوت و ضعف اجرای طرح اس��تخراج شده و برای 
تعمیم آن به بیمارس��تان های کل کش��ور آماده 

می شویم.«
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ایران، با بیان 
این که ح��ذف تدریجی دفترچه ه��ای بیمه در 
دس��تورکار قرار دارد ادامه می دهد: »پیش��نهاد 
داده ایم تا در برنامه ششم توسعه سازمان بیمه گر 
مکلف شوند این کار را در بخش سرپایی و بستری 
بیمارس��تان ها انجام دهند و با ارایه کد شناسایی 
ملی از خدم��ات درمان��ی بهره مند ش��وند. این 
اق��دام مزایای دیگری چون ش��فافیت خدمات و 

صرفه جویی در وقت مردم را نیز همراه دارد.«

 ماجرای »دیکلوفناک«هایی 
که  از داروخانه ها جمع شد

ش�هروند| خبر »دیکلوفناک« ها همان داروی 
کاهنده درد که دستور جمع آوری اش را سازمان غذا 
و دارو اعلام کرده بود، اولین بار از طریق نرم افزار وایبر 
در تلفن های همراه دست به دست شد. نامه ای با مهر 
و امضای مدیرکل نظارت و ارزیابی دارو و مواد مخدر 
س��ازمان غذا و دارو که در آن دس��تور جمع آوری 
نوعی از ای��ن دارو را داده ب��ود. در این نامه به تاریخ 
بیست وپنجم آبان ماه و خطاب به معاون غذا و داروی 
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
سراسر کشور آمده: »آمپول دیکلوفناک )دیکلورن( 
7۵ میلیگرمی ساخت ش��رکت داروسازی اکسیر 
به ش��ماره س��اخت 00۱0۵۱4 و تاری��خ انقضای 
20۱7 به علت مش��کل به وجود آم��ده در میزان 
ماده محافظ دارو، هرچه س��ریع تر جم��ع آوری و 
از طریق ش��رکت های توزیع مربوط��ه عودت داده 
شود. مقتضی اس��ت به علت بحرانی بودن ریکال 
اطلاع رسانی در این زمینه به شکل مناسب صورت 
گیرد.« دیکلوفناک عمدتا به عنوان داروی کاهنده 
درد، تحریک، تورم و خش��کی مفصل در آرتریت، 
نقرس و سایر بیماری های روماتیسمی و نیز برای 
درمان دیگر موارد درد مثل سردرد و درد عضلانی 
استفاده می شود. حالا با گذشت نزدیک به یک هفته 
از انتشار غیررس��می این خبر، مهدی پیرصالحی، 
مدیرکل نظارت و ارزیابی دارو و مواد مخدر سازمان 
غذا و دارو، ماجرای جمع آوری این دارو را تش��ریح 
می کند. او از بازتاب ممنوعیت داروی دیکلوفناک 
در فضای مجازی، آن هم با این گستردگی تعجب 
می کند و می گوید: »این مسأله داخلی، کارشناسی، 
فنی و تخصصی بود. هر ارگان نظارتی در هر جای 
دنیا درباره داروهایی که مش��کلات فنی کوچکی 
دارند و لزوما خطرآفرین یا کشنده نیستند، می تواند 
دس��تور بازگش��ت یا به اصطلاح ریکال دهد.« به 
گفت��ه او، ریکال داروی دیکلوفناک نش��انه قدرت 
نظارت��ی بالاس��ت. پیرصالحی توضی��ح می دهد: 
»آزمایش هایی که روی این دارو انجام ش��د، نشان 
داد که مشکلی در آن وجود دارد و باید جمع آوری 
شود، اگر در بررسی های مجدد مشکل قابل برطرف 
کردن ب��ود، اصلاحات انجام می ش��ود، در غیر این 
صورت همه آنها معدوم می ش��ود. این اتفاق درباره 

همه داروها صادق است.« 

در جلسه شورای شهر پیشنهاد شد

خطوط هوایی برق فشار قوی 
جمع آوری می شود

آن�ا| در یکص��د و پانزدهمین جلس��ه علنی 
چهارمین دوره شورای اسلامی شهر تهران در 2 
طرح دوفوریتی جداگانه، بودجه مورد نیاز شرکت 
برق و آبفای تهران به مجلس و دولت پیشنهاد داده 
شد تا براساس آن خطوط هوایی برق فشار قوی 
جمع آوری شود. علیرضا دبیر رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران درباره 
ضرورت دوفوریت این طرح ها با بیان این که دولت 
لایحه بودجه اش را ۱۵ آذرماه به مجلس شورای 
اس��لامی ارایه می کند، افزود: ضروری است این 
پیشنهاد هرچه سریع تر به دولت و مجلس تقدیم 
ش��ود. ما امیدواریم از طری��ق کارگروه هایی که  
سال گذشته با حضور نمایندگان شورا و مجلس 
تشکیل شد این پیشنهاد در مجلس پیگیری شود 
تا کمیسیون های تخصصی مجلس توجه ویژه ای 
به این امر داشته باشند.رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای اسلامی شهر تهران درباره پیشنهاد 
بودجه شرکت توزیع برق منطقه ای گفت: در طرح 
پیشنهادی بودجه لازم برای جمع آوری خطوط 
هوایی برق فش��ار قوی در سه منطقه یک، چهار 
و پنج شهر تهران ارایه شده اس��ت. او با تأکید بر 
ضرورت جم��ع آوری خطوط هوایی برق فش��ار 
قوی که برای سلامتی مردم مضر است، ادامه داد: 
این طرح براس��اس تکالیف برنامه ۵ساله برعهده 
شرکت برق گذاشته ش��ده و بر همین اساس ما 
بودج��ه 2 هزار میلیاردریالی را ب��رای اجرای این 

طرح ها به دولت و مجلس پیشنهاد می دهیم.

وزیر علوم:  نگاه امنیتی در دانشگاه ها باید منتفی شود

منشور حقوق دانشجویی رونمایی شد 
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ش�هروند| نخستین منش��ور حقوق دانشجویی 
رونمایی ش��د. ای��ن منش��ور ازجمل��ه برنامه های 
معاونت فرهنگی وزارت عل��وم، تحقیقات و فناوری 
دولت یازدهم بود که از س��ال گذشته، برای آشنایی 
دانشجویان با حقوقی که دارند در دستور کار وزارت 
علوم قرار گرفت. منش��وری 30صفحه ای که با اتکا 
به قوانین و ضوابط موجود تدوین ش��د تا اس��اتید و 
دانشجویان با ظرفیت ها و اختیاراتی که دارند، آشنا 
شوند. به گفته معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم 
در تدوین این منشور هیچ قانون یا ضابطه جدیدی 
به حقوق دانشجویان اضافه نش��ده است. سیدضیا  
هاشمی، در نشست »راه طی شده، افق پیش رو« که 
در آن از منشور حقوق دانشجویی هم رونمایی شد، 
گفت:  »تهیه منشور یک سال زمان برد. در این مدت 
کارگروه ه��ای متعددی درگیر تدوین این منش��ور 
بودند. از ابتدا قرار بود براس��اس ضوابط و  آیین نامه، 
منشوری نوشته شود که دانشجویان براساس قوانین 
موجود بدانند چه ظرفیت ه��ا و اختیاراتی دارند. ما 
قانون گذار نیستیم بر همین اساس با اتکا به قوانین، 
اهم موادی که می تواند برای دانشجویان مفید باشد 

را جمع آوری کرده ایم.« 
او با اشاره به این که می  خواهیم به دانشجویان القا 
کنیم که با اتکا ب��ه ظرفیت های قانونی فعالیت های 
خود را تنظیم کنند، هدف از تدوین این منش��ور را 
فرهنگ سازی برای آشنایی دانشجویان با حقوقشان 
دانست و گفت:  »این منش��ور، ۱۱ بار بازنگری شده 
است چرا که دانشجویان باید خود را محق بدانند و به 

حقوقی که قانون تعریف کرده، آشنا باشند.« 
هاشمی در ادامه با تأکید بر این که بعد از یک سال 
تلاش مش��ترک، جا دارد به ارزیابی عملکرد خود در 
حوزه های فرهنگی دانشجویی بپردازیم، ما اهل نقد 
و نقادی هس��تیم و باید اهل نقدپذیری هم باشیم، 
گف��ت: »رس��الت ح��وزه فرهنگ��ی و اجتماعی در 
دانشگاه ها، پیوند دادن دانشگاه به جامعه است. یکی از 
کاستی های ما در همین زمینه است که نتوانسته ایم 
سرمایه های دانشگاهیان را آنچنان که شایسته است 
در خدمت جامعه قرار دهیم و همچنین اس��اتید و 
دانشجویان نگاه واقع بینانه به دانشگاه ندارند. جامعه 
نیز استقبال مناسبی از پیوند با دانشگاه نداشته است 
و مدیریت دانشگاه ها برای برقراری این پیوند تلاش 
کافی نداش��ته اند. ما نیز به عنوان مدیریت فرهنگی، 
بستر مناسبی فراهم نکرده ایم اما می دانیم که پیوند 

دادن دانشگاه به جامعه یک اولویت است.«
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در توضیح 
چگونگی ش��کل گیری پیوند بین دانشگاه و جامعه 
گفت: »در دانشگاه باید التزام و تعهد مشخص باشد. 
مسئولیت اجتماعی س��ازمان ها امری مهم است و 
دانشگاه به عنوان یک سازمان مسئولیت اجتماعی 

دارد و باید منشأ تاثیرات در جامعه باشد.«
او با اشاره به این که حوزه فرهنگ حوزه پیچیده ای 
است و متاس��فانه همگان خود را مدیری لایق برای 
فرهن��گ می دانند، ادام��ه داد:  »تاکن��ون نگاه های 

غیرتخصصی عوارض فراوانی داشته است.« 
هاشمی با تأکید بر این که کرامت دانشگاهیان باید 

مورد توجه باش��د، گفت: »متاسفانه تاکنون تصویر 
درستی از جایگاه دانشگاهیان به جامعه عرضه نشده 
است و رسانه ها گاهی تصویری غلط ارایه می دهند. 
این درحالی است که دانشگاهیان خطر و تهدیداتی 

برای جامعه نیستند، آنها چشم و چراغ جامعه اند.« 
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم از اهمیت 
تقویت س��ازمان های مردم نهاد در دانشگاه ها سخن 
گفت و یادآور ش��د: »چنانچه قرار است تشکل های 
دانش��جویی را به عن��وان ان جی او به وزارت کش��ور 
معرفی کنیم، وزارت کشور معتقد است ۵ الی 6 هزار 
ان جی اوی فعال وجود دارد این درحالی است که در 
دانشگاه ها بیش از ۱0 هزار ان جی اوی فعال داریم که 

شامل انجمن های علمی، تشکل ها و... می شود.«
برگزاری مراسم روز دانشجو در یکی از 

دانشگاه های علوم پزشکی
۱6 آذر و مراس��م روز دانشجو، یکی از موضوعات 
اصلی حاش��یه این مراسم بود.  هاش��می در جمع 
خبرنگاران با اشاره به این که در روز دانشجو، فضای 
بانش��اطی را در دانش��گاه ها خواهیم داشت، گفت:  
»وزارت علوم برای برنامه ۱6 آذر به همه دانشگاه ها 
اعلام کرده است که یک برنامه انبساطی و انضباطی 
داش��ته باش��ند و تقاضاها و برنامه های اس��اتید و 
دانش��جویان را مورد حمایت قرار دهند. گزارشاتی 
که بنده در اختیار دارم حاکی از آن است که فضای 
بانشاط و پررونقی برای ۱6 آذر در دانشگاه ها داریم.« 
به گفته  هاشمی، امسال مراس��م روز دانشجو در 
یکی از دانشگاه های علوم پزشکی برگزار خواهد شد. 
او در این خصوص گفت:  »بخش��ی از این برنامه ها 
اجرا شده و در س��طح ملی برنامه ای را به عنوان یک 
برنامه ملی و نمادی داریم که در یکی از دانشگاه های 
علوم پزش��کی ش��هر تهران برگزار خواهد ش��د. از 
رئیس جمهوری برای حضور در این مراسم، دعوت 

شده است و امیدواریم این دعوت اجابت شود.« 
س��والات برخی از خبرنگاران از محدودیت های 
اعلام شده به دانش��گاه ها برای برگزاری مراسم روز 
دانشجو حکایت داشت که معاون فرهنگی اجتماعی 
وزارت عل��وم در این خص��وص هم گف��ت:  »تنها 

محدودیت موجود محدودیت س��الن های همایش 
اس��ت چراکه تقاضای دانش��جویان برای برگزاری 
برنامه بالاست اما تعداد سالن ها محدود است. البته 
بخش��ی از جمعیت نیز در س��الن های جنبی یا در 

فضای باز حضور خواهند داشت.« 
او در پاس��خ به این س��وال که برخی دانشجویان 
دانشگاه تهران می گویند که به آنها اعلام شده مراسم 
۱6 آذر را در یک روز برگزار کنند، آیا چنین چیزی 
صحت دارد یا نه توضی��ح داد: »از نظر م��ا و وزارت 
علوم محدودیتی برای برنامه ۱6 آذر دانشگاه تهران 
وجود ندارد ام��ا طبیعتا در خود دانش��گاه و برخی 
دستگاه های دیگر که با ما همکاری می کنند اولویت 
را بر این می دانند که برنامه ها در یک روز برگزار شود 
تا مدیریت آن راحت تر باشد و شور و شعف بیشتری 
در برنامه ها وجود داشته باشد. به جهت حساسیتی 
که در سطح ملی و در سطح دانشگاه ها وجود دارد، 
همه دس��تگاه های مختلف در این حوزه همکاری 

می کنند.«
هاش��می در ادامه از مذاکره وزارت علوم با وزارت 
کشور در زمینه تشکل های دانش��جویی خبر داد و 
گفت:  »در مذاکراتي که با وزارت کش��ور داش��تیم 
قرار شد تشکل ها و گروه هاي مختلف دانشجویي به 

سازمان های مردم نهاد تبدیل شوند.« 
وزیر علوم:  نگاه امنیتی در دانشگاه ها باید 

منتفی شود
در این نشس��ت، وزیر جدید عل��وم، تحقیقات و 
فناوری که شنبه گذشته مراسم معارفه اش برگزار 
شد هم حضور داش��ت. محمد فرهادی، با اشاره به 
این که یک سال پرمش��غله را پشت سر گذاشته ایم 
و امروز قرار اس��ت آنچه در ح��وزه فرهنگ و حوزه 
آموزش عالی و موسس��ات آموزش��ی انجام شده را 
مورد بررسی و ارزیابی قرار دهیم، گفت: »دانشگاه ها 
ماموریت اصلی ش��ان تربیت دانشجویانی است که 
عالم، کارآم��د و دارای یک تخص��ص و علم و دانش 
باش��ند تا در جای جای برنامه های اجرایی کش��ور 
بتوانند خدمت کنند. دانش��جویان س��رمایه های 
کشور هستند و ما وظیفه داریم به آنها اعتماد کنیم. 

آنها آینده سازان و مجریان آینده این کشور هستند. 
باید دانشجویان را در امور مختلف مشارکت دهیم و 
این مشارکت فقط محدود به حوزه های دانشگاهی 
نیس��ت بلکه عرصه بین الملل را نیز ب��ا موضوعات 

مختلف شامل می شود.« 
او با اش��اره به مش��ارکت دانش��جویان در مسائل 
سیاس��ی، تأکی��د ک��رد:  »فعالی��ت تش��کل های 
دانشجویی باید قانونمند باشد و باید قوانین و مقررات 
مشخصی داشته باشند که خوشبختانه این قوانین 
از سوی مراجع اعلام ش��ده و تشکل ها در چارچوب 
قوانین و مقررات باید فعالیت خود را داشته باشند و 
نباید اجازه بدهیم و بدهید که آنها دنباله رو تفکر یا 
جناح سیاسی باشند و این نیاز به مراقبت زیادی دارد 
چراکه موجب تن��ش و افراطی گری در محیط های 

دانشگاه می شود.«
دانشجو باید سیاسی باشد

سیاسی بودن یا سیاس��ی نبودن دانشجو و فضای 
دانش��گاهی یکی از موضوعاتی بود ک��ه وزیر علوم، 
تحقیقات و فن��اوری ب��ه آن پرداخت و ادام��ه داد: 
»اینکه دانشجو و دانشگاه سیاس��ی باشد و مسائل 
مختلف را بدان��د طبیعی اس��ت چراکه هم محیط 
فرهنگی و علمی است و هم اقتضای سن آنها ایجاب 
می کند که سیاسی باشند و از مسائل کشور، منطقه و 
جهان آگاهی داشته باشند و مقام معظم رهبری هم 
تأکید داشتند که دانش��جویان باید سیاسی باشند 
اما سیاست زدگی و سیاست گریزی بد است و نباید 
دنباله رو جریان های سیاسی باش��ند و نباید اجازه 
دهیم که این فضا شکل بگیرد اما باید اجازه دهیم آنها 
در قالب همین تش��کل ها و کرسی های آزاداندیشی 
آزادانه و راحت فعالیت سیاس��ی داشته باشند و این 
موضوع به ارتباط، نظ��ارت و مدیریت کردن محیط 

فرهنگی، دانشگاه و تشکل ها بستگی دارد.«
او در ادام��ه با اش��اره به این که بای��د در مواجهه با 
مطالبات دانش��جویان و اس��اتید عادلان��ه برخورد 
شود، گفت: »دانش��جویان و اساتید باید مطالبات و 
انتقادهای خود را در چارچ��وب قوانین بیان کنند. 
نقدهای آنها نباید مغرضانه و در جهت براندازی باشد. 
نقد دلسوزانه می تواند بسیار مفید باشد، نباید با آنها 
برخورد شود یا سرکوب شوند. مانند جریان بورسیه ها 
که گزارش آن ارایه شد و مورد بررسی قرار گرفت تا به 

کسی ظلمی نشود.« 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گف��ت: »نباید در 
محیط های دانشگاه نگاه امنیتی وجود داشته باشد و 
ایجاد خوف و ت��رس کند. این نگاه امنیتی باید قطعا 
منتفی ش��ود. دانش��جویان باید در قالب تشکل ها و 

کرسی های آزاداندیشی حرف خود را بزنند.« 
به گزارش مهر، فرهادی در حاش��یه این نشست 
درباره روش انتصاب روس��ای دانشگاه ها و این که آیا 
مانند دوره فرجی دانا از نظرسنجی اساتید دانشگاه ها 
نیز در این زمینه اس��تفاده می ش��ود یا خیر، گفت: 
»مشورت گرفتن از اساتید دانشگاه اشکالی ندارد و 
مشکلی را در فرآیند انتصابات به وجود نمی آورد.« او 
همچنین در پاسخ به سوالی درباره استعفای برخی 

مسئولان وزارت علوم سکوت کرد.

روی میز خبر

  در این منشور اهم مواد قانونی که برای دانشجویان مفید باشد، جمع آوری شده است

روي خط خبر
در هفت ماهه امسال رخ داد

  ۱۱ هزار نفر در حوادث
 رانندگی جان باختند

شهروند| در هفت ماهه  س��ال جاری ۱0 هزار و 
9۱4 نفر در حوادث رانندگی جان خود را از دست 
دادند. این رقم در مقایسه با مدت مشابه  سال قبل 
که آمار تلفات حوادث رانندگی ۱۱ هزار و 643 نفر 
بود، 6/3 درصد کاهش یافته است. براساس اعلام 
سازمان پزش��کی قانونی کش��ور، در هفت ماهه 
امس��ال هش��ت هزار و 4۱0 مرد و 2۵04 زن در 
حوادث رانندگی ج��ان باختند که به طورکلی در 
مقایس��ه با مدت مشابه  س��ال قبل روند کاهشی 
داش��ته است. براس��اس این گزارش در این مدت 
7088 نف��ر در ح��وادث رانندگی برون ش��هری، 
2872 نفر در ح��وادث درون ش��هری، 906 نفر 
در مسیرهای روس��تایی و 48 نفر در مسیرهای 

نامعلوم جان باخته اند.
همچنین در هفت ماهه امس��ال اس��تان های 
فارس با 93۱، خراس��ان رضوی ب��ا 8۵۱ و تهران 
با 809 مورد بیشترین و اس��تان های ایلام با 80 
نفر، کهگیلویه و بویراحمد با ۱۱7 نفر و اردبیل با 
۱۵2 نفر کمترین آمار تلفات را داشته اند. در این 
مدت ۱93 هزار و 67۵ نفر در ح��وادث رانندگی 
مصدوم شده اند و به مراکز پزشکی قانونی مراجعه 
کرده اند که این آمار نیز در مقایسه با مدت مشابه 
 سال قبل ۵/4 درصد کاهش یافته است. در مهرماه 
امسال یکهزار و 604 نفر در حوادث رانندگی جان 
باختند که از این تعداد ۱243 نفر مرد و 36۱ نفر 
زن بودند. این آمار در مقایسه با مدت مشابه  سال 

قبل 7/7 درصد کاهش داشته است.
آمار مصدومان مراجعه کننده به سازمان نیز در 
مهرماه امس��ال با 6/7 درصد کاهش از 29 هزار و 
367 نفر در مهرماه  سال گذشته به 27 هزار و 392 

نفر در مهرماه امسال رسیده است.

مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران: 

خون رایگان به صرفه نیست
ش�هروند| زمزمه های فروش خ��ون به گوش 
می رسد، زمانی که مدیرعامل سازمان انتقال خون 
ایران تأکید می کند که دیگر خون رایگان به صرفه 

نیست. 
علی اکبر پورفتح الله به فارس می گوید: »وقتی 
خون رای��گان به بیمارس��تان ها داده می ش��ود 
بیمارستان ها احس��اس می کنند که می توانند 
به راحتی ه��ر میزان را ک��ه می خواهند مصرف 
کنند. به همین دلیل اس��ت که موضوع اقتصاد 
خون را مطرح ک��رده ام چون خون رایگان صرف 
نمی کند.« او معتقد است: »خون به میزان بالایی 
در بیمارستان ها مصرف می شود به همین دلیل 
به دنبال تدوین برنامه ای هس��تیم تا مدیریت بر 
مصرف خون داشته باشیم.« مدیرعامل سازمان 
انتقال خون ایران ادامه می دهد: »مدیریت خون 
بیمار به معنی مجموعه فعالیت هایی اس��ت که 
منجر به کاه��ش مصرف خ��ون و فرآورده های 
خونی می ش��ود که بخش��ی از آن ب��ه مدیریت 
کم خونی در بیماران برمی گردد. اگر پزش��کان 
یاد بگیرند بیم��اری که دچار کم خونی اس��ت 
برای جراحی انتخابی به اتاق عمل نبرند و قبل از 
جراحی کم خونی بیمار را برطرف کنند تا حدی 
بر مصرف خون مدیریت خواهد شد.« او با اشاره 
به این که هم اکنون ضعف مدیریت مصرف خون 
در بیمارستان ها وجود دارد، می گوید: »با مصرف 
آهن، اس��یدفولیک و ویتامی��ن B۱2 به راحتی 
می توان کم خونی بیمار را قبل از جراحی برطرف 
کرد. اگر به جامعه پزش��کی یاد بدهیم که بیمار 
را با کم خونی ن��وع ۱0 وارد اتاق عمل نکنند و با 
هموگلوبین طبیعی جراحی کنند مصرف خون 

کاهش می یابد.«

انتقاد دبیر همایش سرطان و پیشگیری: 

 هنوز سازمان
 مبارزه با سرطان نداریم

ش�هروند| نبود س��ازمان مبارزه با س��رطان، 
موضوعی اس��ت که مورد انتق��اد دبیر همایش 
سرطان و پیشگیری است. فرهاد سمیعی با اشاره 
به رشد سرطان در کشور تأکید کرد که سازمان 
مبارزه با سرطان به عنوان یک نیاز اجتماعی که 
مقوله های مربوط به سرطان را به نهادها، مردم و 
متخصصان انتقال دهد، باید تشکیل شود. او در 
توضیح بیش��تر گفت: »پیش از انقلاب اسلامی، 
س��ازمان مبارزه با سرطان زیر نظر وزیر بهداشت 
اداره می ش��د که پس از انقلاب در جهت کاهش 
حج��م اداری دولت این س��ازمان منحل ش��د و 
فعالی��ت آن در زیر مجموع��ه اداره بیماری های 
غیرواگیر وزارت بهداش��ت که جزیی از آن اداره 
س��رطان اس��ت، قرار گرفت.« او ادامه داد: »اداره 
سرطان وزارت بهداشت که هم اینک با چند نفر 
پرسنل اداره می ش��ود، جوابگوی مسائل مربوط 
به پیش��گیری و درمان س��رطان نبوده، ضروری 
اس��ت، این نه��اد در ابعاد وس��یع تری و در قالب 
یک سازمان مستقل ش��کل گیرد.« به گفته او، 
سازمان مبارزه با س��رطان باید به مقوله سرطان 
در ابعاد علمی، اجتماع��ی، فرهنگی و اقتصادی 
رس��یدگی کرده، حاصل فعالیت های خود را به 
مقامات و مس��ئولان مربوط برای تصمیم گیری 
منتقل کند. دبیر همایش سرطان و پیشگیری از 
برپایی همایش های متعدد در حوزه های پزشکی 
به ویژه سرطان هم انتقاد کرد: »در طول یک سال 
در کشور ۵ کنگره تنها در زمینه سرطان پستان 
برگزار می ش��ود، این در حالی اس��ت که حجم 
پژوهش های ما در کش��ور با تع��داد کنگره های 

برگزار شده همخوان  نیست.«

نگاه

منطقه  بهرآسمان منطقه ای کوهس��تانی در شمالی ترین 
نقطه  شهرس��تان جیرفت و یکی از بی نظیرترین پهنه های 
زیست محیطی چهارفصل در اس��تان کویری کرمان است؛ 
استانی که در خشکسالی ۱7ساله گرفتار است و از این رو بیش 
از پیش، این منطقه به عنوان روزنه تنفسی محسوب می شود 
چرا که در تمام 6 ماه پاییز و زمستان به دلیل بارش برفِ سنگین 
مسدود اس��ت و ذخایر آبی رودخانه های پایین دستی نیز از 
همین یخچال های طبیعی تأمین می ش��وند. گفتنی است، 
منطقه  بهرآس��مان در ش��اهراه اتصال رودخان��ه هلیل رود و 
بالادست سد بتونی جیرفت قرار دارد که منشأ آب دست کم 

۵ شهرستان جنوبی استان است.
وجود گونه های بی نظیر گیاهی که بالغ بر70 نوع گیاه ویژه 
منطقه را شامل می شود و وجود انواع پرندگان زیبا و بی نظیر 
که ارزش زیس��ت گونه ای آنها تأیید ش��ده و وجود گونه های 
پرش��مارِ جانوری که خرسِ تحتِ حفاظتِ »سیاه« شاخص 
آن به شمار می رود سبب شد در دهه ۵0 خورشیدی با ایجاد 
پاس��گاهی حفاظتی در اسفندقه از این منطقه به عنوان یکی 
از زیستگاه های طبیعی منحصربه فرد حفاظت شود، که البته 
این مهم طی مصوبه ش��ماره 329 شورایعالی محیط زیست 
)کمیسیون زیربنایی دولت( مورخ ۱389/9/22 صورت نهایی 
به خود گرفت و این منطقه با وس��عتی نزدی��ک به ۱20 هزار 
هکتار به عنوان منطقه حفاظت شده بهرآسمان به مناطق تحت 

مدیریت سازمان حفاظت محیط زیست پیوست.
در چنین منطقه ای وجود ذخایر معدن��ی نیز دور از انتظار 
نیست، اما آنچه باعث شده این منطقه حفاظت شده به تازگی 
محل تنش و بحران ش��ود این است که در چند سال اخیر و با 
اخذ مجوزهای اکتش��افِ قانونی و غیرقانونی توسط گروهی 
از معدن داران این مح��دوده در خطر چنین فعالیت هایی که 
به تهدید زیست بوم ارزش��مندِ آن می انجامد، قرار گیرد. جدا 
از آن که چنین فعالیت های��ی در درازم��دت می توانند روی 
کاهش آب و کیفیت آب سفره های زیرزمینی تأثیر بگذارند 
که تأیید این مس��أله در نامه مدیر آب  منطق��ه کرمان به آب 
منطقه ای جیرفت اینچنین بازتاب یافته که »هرگونه عملیات 
بهره برداری و اکتشاف معدن در حوزه بالادست سد جیرفت 

می تواند ضررهای جبران ناپذیری به آب سد جیرفت و منابع 
بالادستی آن در مناطق رودخانه ای رمون، بهرآسمان و دلفارد 
به جا بگذارد و با به هم زدن رژیم رودخانه ای سبب نابودی منابع 

آبی این منطقه شود.« 
طبق مصوبه هیأت وزیران در سال های 88 و 89 و در جریان 
سفرهای استانی دولت این منطقه جزو مناطق تحت حفاظت 
محیط زیست محسوب شده که با این حساب، هرگونه اقدام 
معدنی و صنعتی باید با نظر شورایعالی محیط زیست کشور 
باشد. این شورا به ریاستِ رئیس جمهوری و با حضور وزیران 
کشاورزی، صنعت و معدن و تجارت، کشور، راه و شهرسازی، 
بهداش��ت و معاون بودجه رئیس جمهوری ب��ه همراه رئیس 
سازمان محیط زیست کشور تشکیل می ش��ود، که در مورد 
مجوزهای معدن ها در بهرآس��مان چنین تأییدی از شورای 

نامبرده گرفته نشده است.
از نامه هایی که بین محیط زیس��ت کش��ور با استانداری و 
محیط زیست استان و همچنین معاون اول رئیس جمهوري، 
آب منطقه ای اس��تان به آب جیرفت، محیط زیس��ت کرمان 
به دادس��تانی جیرفت انجام ش��ده ت��ا ده ها مکاتب��ه دیگر، 
می توان دریافت که دقت ها برای حفاظت از منطقه یادش��ده 
بالاست هر چند عده ای تنها به استناد یکی دو دستورالعمل 
شتاب زده دولت دهم می خواهند به بهانه ایجاد اشتغال بر تمام 
اندوخته های زیست محیطی محدوده جنوب استان کرمان پا 
بگذارند؛ عده ای که به نظر می رسد از پشتیبانی برخی مراکز 
قدرت برخوردارند. با وج��ود آن که مردمی که در این مناطق 
زندگی می کنند زندگی و معیشتشان به کشاورزی و دامداری 
وابسته است، به درستی و مسئولانه، بر حفاظت از زیست بوم 
منطقه پای می فش��رند که نمونه اش تش��کیل انجمن های 
مردمی برای دفاع از این زیس��تگاه و برگزاری حلقه انس��انی 

۵ هزارنفری در اردیبهشت ماهی که گذشت بود. 
از این رو شماری از انجمن های فعال در حوزه محیط زیست، 
که برخی از آنها در این حوزه از پیشینه در خوری برخوردارند، 
از رئیس جمهوری خواستار شدند بر پایه قوانین کشور و لزوم 
توجه به توسعه پایدار، که باید با پاسداشت زیست بوم همراه 
باشد، دستور رسیدگی فوری به این موضوع و لغو مجوزهای 

داده شده را بدهد.
امید که این حرکت، به ویژه در وانفس��ای بی توجهی دیگر 
قوای کش��ور به موضوع بس��یار مهم محیط زیست، تأثیری 

مطلوب را بر جامعه بگذارد.

نامه 61 تشکل محیط زیستی به رئیس جمهوری

مجوز بهره برداری از معادن منطقه 
بهرآسمان را لغو کنید

ش�هروند| ۱6 تش��کل محیط زیس��تی با فرس��تادن نام��ه ای به 
رئیس جمهوری خواستار لغو مجوزهای بهره برداری از معادن منطقه  

حفاظت شده بهرآسمان شدند. 
در این نامه آمده است: »منطقه کوهستانی بهرآسمان در شمالی ترین 
نقطه  شهرس��تان جیرفت، یکی از سرچش��مه های اصل��ی رودخانه 
هلیل رود و از کم مانندترین پهنه های زیس��ت محیطی استان کرمان 
اس��ت. تنوع زیستی چش��مگیر و وجود گونه بس��یار کمیاب و تحت 
حمایت »خرس سیاه« سبب ش��د که منطقه از دهه  ۱3۵0 به عنوان 
یک زیس��تگاه باارزش مورد حفاظت قرار گیرد و از  سال ۱389 نیز با 
عنوان منطقه  حفاظت شده در وسعت حدود ۱20 هزار هکتار توسط 
سازمان حفاظت محیط زیست مدیریت شود.  متاسفانه در چند  سال 
گذش��ته، نگرش های اقتصادی ناپایدار موجب شد که مجوز اکتشاف 
و بهره برداری معدن در این منطقه صادر شود که در صورت عملیاتی 
شدن می تواند به معیشت مردم و به باغ ها و کشتزارهای منطقه آسیب 
بسیار جدی وارد سازد. عملیات معدنی موجب تخریب رودخانه های 
رمون، دلفارد و بهرآسمان که سرشاخه های هلیل رود و تأمین کننده  
آب سد جیرفت هستند، خواهد شد و دشت حاصلخیز جیرفت مورد 
تهدید جدی قرار خواهد گرفت.« این تش��کل های محیط زیستی از 
رئیس جمهوری درخواس��ت کرده اند که با توجه به وضع بحرانی آب 
در استان کرمان، نگرانی شدید عش��ایر و دیگر اهالی منطقه و تمامی 
دوستداران محیط زیست کشور و با عنایت به نظر سازمان آب منطقه ای 
استان که بهره برداری معدنی را موجب آلوده  شدن مخزن سد جیرفت 
دانسته، همچنین با توجه به مخالفت سازمان حفاظت محیط زیست 
و با در نظر داش��تن اصل پنجاهم قانون اساس��ی جمهوری اس��لامی 
ایران که تخریب و آلوده س��ازی جبران ناپذیر محیط زیست را ممنوع 
دانسته اس��ت، مجوز بهره برداری از معادن بهرآسمان را لغو کند.  این 
نامه را انجمن کوهنوردان ایران، کارگروه محیط زیس��ت فدراس��یون 
کوهنوردی، جمعیت زنان مبارزه با آلودگی محیط زیس��ت، موسسه 
توسعه پایدار و محیط زیست، کانون مهندسان معمار دانشگاه تهران، 
پایشگران محیط زیس��ت ایران )پاما(، دیده بان یادگارهای فرهنگی و 
طبیعی ایران، دیده بان کوهستان ایران، جمعیت همیاران استان سبز 
)گیلان(، انجمن محیط زیستی تسنیم )چهارمحال و بختیاری(، انجمن 
رفتگران طبیعت استان اردبیل، انجمن پیشگامان خورشید استهبان، 
انجمن حفظ محیط کوهس��تان، جمعیت پراو )کرمانش��اه(، انجمن 

زیست بان)تهران( و کانون آرتاویل )اردبیل( امضا کرده اند. 

حرکتی که باید قوه  مجریه بانی اش شود

علیرضا افشاری
دبیر دیده بان یادگارهای فرهنگی 
و طبیعی ایران
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